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M E M O R A N D U M 

Betr, Economische taak van de E.~P. G. 

1. De principiële moeilijkheid, welke een verdere uitwerking 
van de Nederlandse voorstellen inzake de economische taak van 
de E.P.G. wacht, is de kans dat zij door de andere landen niet 
worden aanvaard, wanneer en omdat zij concrete verplichtingen 
bevatten met name t.a.v, de vorming van een tarief-gemeen^^p? v**^*>^/ 
Bij de huidige stand van zaken is dit gevaar onmiskenbaar aan
wezig. 

De Nederlandse Regering heeft echter duidelijk laten blij
ken, dat aanvaarding van een dergelijke concrete verplichting 
voor haar de voorwaarde was voor het accepteren van het Statuut 
van de E.P.G, Zou het eindresultaat van de onderhandelingen 
over de E.P.G, dus zijn, dat men uitsluitend in het Statuut zou 

. opnemen een algemene formule, waarbij alleen een mogelijkheid 
tot het doen van bepaalde stappen wordt voorzien, dan zou de 
Nederlandse Regering voor het dilemma worden geplaatst haar 
non- possumus t.a.v, een E.P.G, zonder concrete economische taak, 
waar te maken. Naast een behoorlijke formulering van de alge
mene doeleinden en mogelijkheden op economische gebied zouden dus 
in elk geval voorsiraLlen moeten worden gedaan t.a.v. de te aan
vaarden concrete verplichtingen. Deze verplichting zou niet 
in het Statuut zelve behoeven te worden vastgelegd, doch b.v. 
in een afzonderlijk protocol, dat echter wel tegelijkertijd met 
het Statuut zou moeten worden aanvaard. 

2. Teneinde nu' de kans op aanvaarding van onze voorstellen zo 
groot mogelijk te maken, kunnen wij twee dingen doen : 

1• ^e concrete verplichtingen zelf zo mild mogelijk formu
leren, Hierbij ware b,v. te overwegen of nu wel een 
volledige tariefgemeenschag te verwezenlijken in x 
jaren zou moeten worden gee'ist en of niet met een wat 
geringere commitment - mits concreet - genoegen- zou kun
nen worden genomen. 

2, In de tweede plaats zouden wij sterk de nadruk moeten 
leggen en veel aandacht besteden aan de wijzen en mid
delen, waarop de moeilijkheden en gevaren, welke men 
vreest, kunnen worden ondervangen, zoals ook te Rome reeds 
is gedaan. 

Deze moeilijkheden zijn zo zeer de kern-oorzaak van alle 
weerstand tegen een verwezenlijking van de gemeenschappelijke 
markt, dat ik deze hierna als uitgangspunt van mijn beschouwingen 
moge nemen, alvorens een suggestie te doen omtrent de voor te 
stellen concrete verplichting, welke zou moeten wp.rden aanvaard. 

Deze noeilijkheden zou men in twee categorieën kunnen split
sen: 

a) de betal ingsbalansmoeili jkheden en de bezwaren van 
handelspolitieke aard; 

b) de pijnlijke consequenties voor bepaalde bedrijven, be
drijfstakken of bevolkingsgroepen. 

ad a 

Van : Dr. J. Kymmell 
Aan : Drs. E,H. van der Beugel. 



ad a. 
Van elke deelnemende staat vindt slechts een betrekkelijk 

gering deel van de buitenlandse handel plaats met'de andere 
deelnemende landen tezamen, ̂ en groot deel van deze handel 
is bovendien reeds verlost van zijn quantitatieve restricties. 
Het betalings-balans-effeet van een zeer geleidelijke vorming 
der jrerpeepsehapr el j ĵ e marlet kan daarom niejt ernstig zijn. 
Zeker niet zolang het kapitaalverkeer onder controle blijft, 
d.w.z. beperkt blijft tot echte investeringen (dit laatste 
ware voorshands een nuttige beperking). Zou niettemin een 
behoorlijke verslechtering van de betalingsbalanspositie van 
een Staat plaatsvinden, kennelijk tengevolge van de vorming 
ener tariefgemeenschap, dan zou dit maar moeten worden upge- . 
vangen binnen het raam van 6e. E.P.TI. eventueel vergezeld 
van een tijdelijk crediet van de kennelijk profiterende 
Staten. Aan dit bezwaar zal daarom niet veel aandacht besteed 
behoeven te worden. 

In geen geval mag een onplezierige ontwikkeling van de 
betalingsbalanspositie van een land de Gemeenschap het 
recht geven dit land devaluatie, een bepaalde monetaire po
litiek of andere soort?elijke algemene maatregelen voor te 
schrijven. Dit zou pas kunnen , indien werkelijk de economische 
politiek van de groep gecentraliseerd en geünificeerd zou 
zijn. 

Anderzijds kan de Gemeenschap niet alle zeggenschap op 
het gebied van de buitenlandse handelspolitiek worden ont
zegd. Immers de tarief-preferentie, welke de landen elkaar in 
de overgangsperiode toekennen, zal in bepaalde gevallen nopen 
tot een zekere nivellering van de tarieven ten aanzien van 
de buitenwereld, teneinde doorvoer van goederen door het laag-
tarief-land naar het hoog-tarief-land te voorkomen. Naarmate 
de volledige afschaffing der onderlinge tarieven meer wordt / 
benaderd, wordt het vraagstuk van het gemeenschappelijk 
tarief ten opzicte van de buitenwereld echter acuter. 

Daarnaast kan nog andere bemoeienis nodig zijn met de 
buitenlandse handelspolitiek, b.v, ten opzichte van de import 
van grondstoffen uit het dollargebied, welke sommige landen 
zich in ruimere mate kunnen veroorloven dan andere landen, 

In het algemeen ware b.v. voor te stellen, dat op het 
gebied van de buitenlandse handelspolitiek van de leden 
(waaronder een wisselkoerswijziging dus niet is begrepen) 
de Conseil Executif aanbevelingen kan doen aan bepaalde landen, 
welke verbindend zijn, indien ook de Raad van Ministers deze 
onderschrijft met 2/3 meerderheid. Voorwaarde hiervoor dient 
zeker te zijn, dat de aanbevelingen alleen betrekking hebben 
op het elimineren,van de ongewenste gevolgen van stappen cp 
weg naar de marche commun. 



b De pijnlijke consequenties voor bepaalde bedrijven, be
drijfstakken of bevolkingsgroepen. 

Met talloze maatregelen en op talloze manieren helpt 
de Staat heden ten dage speciale bedrijven, bedrijfstakken 
en bevolkingsgroepen, b.v. met fiscale faciliteiten en 
ontheffingen (Spoorwegen), met kapitaal (Breedband, K.L.M.) 
met subsidies (boeren, woningbouw). Soms ook onderwerpt zij 
bepaalde bedrijven aan onereuze voorschriften, b.v. spe
ciale kwaliteitseisen, heffingen (accijns) etc. 

Het lijkt uitgesloten, dat enige staat heden ten 
dage bereid is dit soort specifieke maatregelen af te 
schaffen of er voor de toekomst van af te zien. Een deel 
van de huidige werkgelegenheids-- en betalingsbalanspoli-
tiek berust op deze maatregelen. 

Laten wij goed bedenken, dat het uitgesloten is, 
dat wij in West-Europa teruggaan naar een vrijhandels
toestand van 1903. De actieve economische politiek - soms 
ook alleen protectie - zal er blijven. Het gaat er, meen 
ik, ook niet om alle protectie of een economische politiek 
van stimulefings- en hulpmaatregelen af te schaffen. Het 
gaat er alleen om de discriminatoire belemmeringsbepa
lingen, speciaal gericht op goederen, diensten en personen 
van een andere nationaliteit, tussen de deelnemende landen 
onderling zoveel mogelijk op te heffen. 

Dit vereist echter tevens, dat wij zullen moeten 
trachten te bereiken in de club van Zes de hier besproken 
economische politieke maatregelen geleidelijk op het 
Europese vlak te brengen. Dit zou dus betekenen, dat zij 
eerst onder toezicht, vervolgens onder medezeggingschap, 
later wellicht onder de uitsluitende competentie van een 
Europees gezagsorgaan zouden moe ten worden gebracht. 

Het is deze, op den duur gezamenlijk te voeren 
politiek, waarop wij nog eens sterk de nadruk zouden 
moeten leggen. Deze politiek zal, zeker in den beginne, 
tot uitdrukking moeten komen in de hantering der verschil
lende escape clauses. Hieronder vallen zowel de eventuele 
tijdelijke en beperkte opscho 'tingen van het tarief ver-

"^lagings automatisme voor bepaalde producten of sectoren, 
alsook de hierboven besproken specifieke steunmaatregelen 
(fiscale ontheffingen, subsidies, reorganisatie steun, etc.) 
In ernstige gevallen zal hier dus ook het Readaptatiefonds 
bi jspringen. 

Bovenstaande gedachtengang, welke, naar ik meen, 
geheel in de lijn ligt van de Nederlandse voorstellen, 
vervat in de memoranda van 11 December en 14 Februari 
j.1. zou tevens op een of andere wijze tot uitdrukking 
moeten worden gebracht in het Europese Statuut. 
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Naast de maatregelen, welke specifiek op een bepaalde 
sector van bedrijvigheid of bevolking zijn gericht, zijn 
er ook de talloze maatregelen, wetten, voorschriften en 
praktijken, welke de Nederlandse economie in haar algemeen
heid betreffen en gericht zijn op een verhoging van 
productie en werkgelegenheid, een stabiele conjunctuur 
een sluitende betalingsbalans en een zekere spreiding en 
nivellering van de welvaart. Dus de belastingspolitiek 
in het algemeen, de sociale zekerheidsvoorschriften, het 
loonbeheersingsbeleid, het stellen van maximumprijzen 
(huren, brood, melk); de crediet- en rentepolitiek etc. etc 

Het is niet mogelijk dit soort maatregelen, welke 
de kern en de grondslag vormen van de hele nationale 
economische-, financiële en sociale politiek buiten de 
discussie te houden. 

Immers, zodra men tarieven gaat verlagen, en bepaalde 
belangen zich bedreigd gaan voelen, zal men onmiddellijk 
gaan betogen dat de buitenlandse concurrenten uit hoofde 
van de hierbesproken maatregelen in een gunstiger positie 
verkeren dan zij zelf en dan concluderen, dat de tarieven 
niet verlaagd mogen worden. U herinnere zich de Belgische 
klachten over onze loon- en huurpolitiek. 

Ook al zijn er uiteraard talloze andere - wellicht 
compenserende - concurrentie-factoren, niettemin zit 
in dit soort bezwaren een grond van waarheid. Doch hoe 
kunnen zij worden ondervangen ? 

Een algemene opheffing van die soort maatregelen 
is natuurlijk uitgesloten. Geëist wordt daarom vaak 
een unificatie van deze politiek. 

Hoewel dit natuurlijk, zeker theoretisch, wel nodig 
is, ligt de verwezenlijking ervan toch nog in een verre 
toekomst. Het zou een werkelijk centrale uniforme politiek 
vereisen, waaraan wij nog lang niet toe zijn en welke op 

/ economisch gebied, behoort tot de eindphase van de weg naar 
een Europese fen>r' q t - i e- De weg naar de unificatie is lang. 
De protocollen-term voor dit proces is: "harmoniseren". 
Dit impliceert dat zeer geleidelijk de Gemeenschap op dit 
gebied wetten moet kunnen uitvaardigen of aanbevelingen 
doen, zij het voorlopig in elk geval met unanieme goed-

Daarnaast zouden de moeilijkheden in bepaalde con
crete gevallen opgelost moeten worden door middel van 
de specifieke maarregelen hiervoor besproken ond«r A. 
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5. Voorgaande algemene beschouwingen, welke geheel aanslui
ten bij de gedachtengang en de beginselen, vervat in de beide 
Nederlandse memoranda, zouden m. i. op een of andere wijze in 
•de vorm van algemene beginselen moeten worden neergelegd in het 
Europese Statuut onder het hoofdstuk "van de economische bevoegd
heden van de gemeenschap". Het betreft hier dus het doel n.1. 
de gemeenschappelijke markt, waarbinnen gemeenschappelijke poli
tiek wordt gevoerd; de wijze van verwezenlijking, te weten door 
een geleidelijke opheffing der belemmeringen; de gemeenschappe
lijke politiek ter ondervanging van de moeilijkheden alsmede de 
instelling van het Readaptatiefonds en tenslotte de bevoegdheden 
op het gebied van de buitenlandse economische politiek. 

6. Thans moge ik ingaan op de vraag welke concrete verplichtin
gen Nederland zou moeten voorstellen ter aanvaarding door de 
zes deelnemende landen. 

Een formele verplichting om b.v. binnen 10 jaar alle tarie
ven onderling op te heffen, lijkt in de huidige omstandigheden 
geen enkele kans van slagen te hebben. Mogelijk bestaat meer 
kans op aanvaarding, indien wij wat lager mikken en b.v. een 
halvering van de bestaande tarieven in een bepaalde periode zouden 
voorstellen. Ik meen dat hiermede de belangrijkste complicaties 
zouden kunnen worden vermeden, doch wel een groot deel van de 
voordelen zou kunnen worden binnengehaald, terwijl bovendien het 
Europese groeiproces op economisch gebied hiermede in beweging 
zou worden gehouden. 

De suggestie moge daarom zijn het volgende voor te stellen: 
1) Een halvering van alle onderlinge tarieven in b.v. 5 jaar, 

te beginnen na b.v. 2 jaar volgens een automatisch schema. 
2) Concretisering van de v -plichting de onderlinge quanti-

tatieve restricties op te heffen in die zelfde periode. 
Deze verplichting zou desnoods beperkt kunnen worden tot 
b.v, 80$, mits daarvoor klemmende redenen zouden zijn aan 
te voeren. 

3) Een algehele opheffing van allé andere discriminat.n1 ra p^^j,? 
beperkingen op het onderlinge goederen-, diénsten-, 
personen- en kapitaalverkeer behoudens unaniem vast te 
stellen uitzonderingen (b.v. het kapitaal-verkeer). 

Ten aanzien van het tarieven-voorstel moge ik er op wijzen, 
dat .dit • minder ver gaat dan hetgeen tot nu toe door Nederland M-«^t 
werd geël^TTTrj^Sé tarief-onderhandelingen in het GATT-verband, 
waar onzerzijds altijd een nivellering is bepleit, waarbij de j „ , t u 

hogere tarieven percentueel meer werden verlaagd dan de lagere^ / **-
tarieven. 

Tenslotte rijst bij mij nog de vraag of wij er goed aan zou
den doen bij het voorstel inzake de tariefverlaging aan te knopen 
aan de definitie voor een tarief-gemeenschap of beter nog voor 
een douane-unie in het Charter van het GATT. 

Zoals reeds geopperd zou bovenstaande concrete verbintenis 
in een speciaal protocol kunnen worden vastgelegd, behorende bij 

http://nat.n1
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het Statuut. Evenwel zouden dan in een ander verdrag, dat b.v. 
binnen één jaar gereed zou moeten komen, de verdere modaliteiten 
van deze concrete verbintenis nader kunnen worden uitgewerkt. 

Tenslotte zou omtrent de verdere stappen na de eerste 
periode kunnen worden bepaald, dat de gemeenschap hierover een 
beslissing neemt, waarvoor eenstemmige goedkeuring van de Raad 
van Ministers nodig is, alsmede goedkeuring van de Assemblee. 

Enkele opmerkingen over de Nederlandse belangen. 
Uitgangspunt van de Nederlandse voorstellen is natuurlijk 

geweest, dat een tariefgemeenschap voor Nederland een aantrekkelijke 
propositie zou zijn. In dit verband vraag ik mij echter af, of 
ooit de eventuele bezwaren en gevoelige factoren zijn geanalyseerd, 
en wat daarvan de ronclusies zijn geweest. Zeker indien wij een 
voorstel voor een gehalveerde tariefunie zouden doen, zou dit voor 
de belangrijkste producten misschien eens bekeken kunnen worden. 

Hoe dit ook zij, het is voor Nederland wel van essentieel 
belang, dat de zaak zo wcr dt opgezet en uitgevoerd, dat niet aan 
de ene kant onze bijdrage in het Readaptatiefonds naar het Zuiden 
verdwijnt, doch daar tegenover vrijwel geen compensatie wordt ver
kregen aan additionele export, door een al te forse toepassing van 
de escape clauses. 

Bij de verdere uitwerking der voorstellen zijn de volgende 
punten van groot belang vanuit het typisch nationale gezichtspunt. 

a) De mogelijkheid en zekerstelling, dat Nederland voorlopig 
nog zelf zijn conjunctuur-politiek en~" Werkgelegenheid 
voe rt; 

b) De methodiek van de automatische verlagingen. 
De volgende vragen rijzen: Moet de verlaging per tariefpost 
of per goederengroep geschieden? Moeten eerst de tarieven 
boven een bepaald maximum tot dat maximum omlaag worden ge
bracht; kunnen tarieven beneden een bepaald minimum buiten 
het verlagings-automatisme worden gehouden, etc. etc. Hoe 
liggen de Nederlandse belangen nier? 
Een ander punt is, dat dient te worden voorkomen, dat Ne
derland wordt geforceerd tegenover de buitenwereld, ter 
voorkoming van transito naar de hogere tarieflanden, zijn 
tarieven te verhogen. 

c) De wijze waarop het Fonds zijn middelen besteedt. (Maximum 
bijdrage, aflopend karakter, criteria der te vergoeden na
delen, Parlementaire goedkeuring) 

d) De gemeenschappelijk te voeren landbouw- en industrie
politiek. Hierbij zij er, wellicht ten overvloede, nogmaals 
de aandacht op gevestigd, dat de consequentie van de Neder
landse beginselen en gedachtengang is, dat in de verschil
lende landen de protectie in de vorm van het weren van 
buitenlandse concurrentie wordt vervangen door ad hoe steun 
of hulp aan de hulpbehoevende bedrijven of groepen. Wat 
betekent dit in ons eigen land, met name voor de begroting? 
Ook de te voeren kartel-politiek lijkt van belang. 
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Immers, hoe benMsier de positie wordt, hoe meer 
bepaalde bedrijfstakken zullen trachten door onder
linge afspraken het prijsverlagende effect van de 
grotere concurrentie ongedaan te maken. Hier lijkt 
een taak van de gemeenschap te liggen. (ïï.B. het 
G.K.S.-verdrag) 

Ik moge op al deze punten hier niet verder ingaan. 
Uitwerking hiervan is weer een volgend stadium. 

10-3-53 
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